
 

 

 
Szanowny Panie! 
  

W imieniu Komisji Zakładowej NSZZ �Solidarność� Uniwersytetu Śląskiego wyrażam poparcie dla 
wniosków Sejmowej Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży o zwiększenie środków dla szkolnictwa wyższego.   
 Od wielu lat toczy się dyskusja na temat permanentnego niedoinwestowania szkolnictwa wyższego  
i poważnych konsekwencji takiej sytuacji dla rozwoju naszej Ojczyzny. Wiadomo, że nauka i edukacja należą do 
dziedzin prorozwojowych i mimo trwającego kryzysu powinny być stawiane na wiodącym miejscu 
w planowaniu budżetu państwa. Dzięki szybkiemu rozwojowi wiedzy i edukacji Polska nie będzie tkwiła  
w ogonie państw europejskich, które zdecydowanie dbają o rozwój tych dziedzin, zdając sobie sprawę  
z zależności między nauką a nowoczesną gospodarką. 
  Mimo licznych deklaracji polityków i wbrew wcześniejszym obietnicom brakuje wizji włączenia badań 
naukowych do pokonywania kryzysu. Finansowanie na poziomie 0,32 % PKB jest żenująco niskie. Nie ulega 
wątpliwości, że należy zwiększyć środki na naukę, ale równocześnie zwiększyć finansowanie działalności 
dydaktycznej uczelni. Niezrozumiałe jest, że kwota bazowa dla szkolnictwa wyższego (1870 zł.) jest niższa niż 
dla oświaty (od stycznia 2010 r.-2.286, 75, a od września 2010 r. � 2.446,82).  
 W takiej sytuacji finansowej trudno mówić o reformie szkolnictwa wyższego i kształtowaniu ładu 
płacowego. 
 Założenia budżetu państwa na rok 2010 utrzymują stagnację wydatków na naukę i edukację. W tej 
sytuacji cenna jest inicjatywa Komisji Sejmowej Edukacji, Nauki i Młodzieży, która 27 października br. przyjęła 
dwa wnioski o przesunięciu części środków z rezerwy celowej na zwiększenie nakładów na szkolnictwo wyższe 
w wysokości 500 mln. zł.  (na zadania dydaktyczne, w tym na poprawę wynagrodzeń) oraz 150 mln. zł. na 
pomoc materialną dla studentów i doktorantów.  
 Wnioski te otwierają szansę na zwiększenie środków finansowych przeznaczonych dla uczelni 
wyższych w przyszłorocznym budżecie, w tym poprawę wynagrodzeń pracowników uczelni. 
  Należy podkreślić, że cały czas wzrastają wymagania wobec pracowników uczelni wyższych bez żadnej 
rekompensaty finansowej, co rodzi frustrację w środowisku akademickim oraz decyduje o odpływie młodej 
kadry naukowej zniechęconej niskimi zarobkami. 
 Uważamy za konieczne rozpatrzenie przez Komisję Finansów Publicznych obydwu wniosków  
i zaakceptowanie propozycji Komisji Sejmowej Edukacji, Nauki i Młodzieży.   
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